
DE TERUGKEER VOORBEREID

twee dagen lang overleg gepleegd met Helfrich die uit Ceylon was
overgekomen en enige tijd in Australië zou blijven.' De achtergrond van
dat overleg was dat MacArthur had doen weten dat ten spoedigste een
groot aantal Nica-detachementen moest worden gevormd. Helfrich gaf
toe dat de vorming van nieuwe Nica-eenheden prioriteit moest hebben
boven de vorming van nieuwe gevechtseenheden, maar dat was de kern
van de zaak niet: van Mook en de Raad van departementshoofden
wensten dat aan de bestaande gevechtseenheden krachten zouden worden
onttrokken en aan de Nita toegevoegd. Kerstens, directeur van onderwijs
en eredienst, zei 'dat het noodzakelijk is dat vastgesteld wordt dat de Nica
prioriteit heeft', Blom, directeur van justitie, wees er op dat het personeel
van het Marine-etablissement 'reeds twee jaar vrijwel werkeloos in
Zuid-Afrika en Amerika (zit).' Helfrich weigerde te bevorderen dat zij
aan de Nica zouden worden toegevoegd: zij moesten 'in de eerste plaats'
gebruikt worden voor het bemannen van een onderzeebootmoederschip
en als grondpersoneel voor de luchtstrijdkrachten. Kon dan het Knil geen
krachten afstaan? Neen, zei generaal van Oyen: hij moest zorgdragen
voor de opleiding van de gezagsbataljons en kon daar niemand bij missen.
Van der Plas bestreed dat; hij was 'ervan overtuigd dat de gezagsbataljons
op Java geen belangrijke taak zullen hebben ... Enig uitstel van opleiding
lijkt daarom wel verantwoord.' Smits, directeur van financiën, bepleitte
dat men het i Sth squadron (de Mitchell-bommenwerpers) en het 120th

squadron (de Kittyhawk-jagers) die 'in het gehele bestel van praktisch geen
invloed zullen zijn', zou ontbinden - dat werd door generaal van Oyen
en schout-bij-nacht Koenraad geweigerd. Men kwam er niet uit.

Eind maart was van Mook weer aanwezig. Hij deed in een vergadering
van de Raad, waarbij ook gezant van Aerssen aanwezig was", een klem-
mend beroep op Helfrich om meer medewerking te verlenen aan de Nica.
'Men moet', zei hij, 'voor geen enkele beslissing terugschrikken om te
bereiken dat men het vereiste aantal Nederlanders en Indonesiërs voor
dit doel zal kunnen leveren'; hij had 'van verscheidene hoge Geallieerde
autoriteiten ... steeds hetzelfde antwoord vernomen dat onze meest
essentiële bijdrage aan de oorlogvoering op het ogenblik de Nita is. Dit
is volkomen logisch, aangezien de Geallieerden aan strijdkrachten geen
gebrek hebben doch wel aan bestuursdeskundigen voor dit speciale
gebied.' Gezant van Aerssen zei dat hij het daar volledig mee eens was,
maar Helfrich was niet te vermurwen.
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